
Безумовно, Україна —
демократична держава.
Це поза всяким сумнівом.
Проте треба чесно визна-
ти, що наша вітчизняна
демократія ще далека від
зразкової. Прикладів мож-
на наводити безліч. І най-
показовіший із них сто-
сується сфери виробницт-
ва, де рівність прав жінок
та чоловіків здебільшого
лише декларується. Варто
глянути бодай на президії
загальних зібрань того або
іншого трудового колекти-
ву й одразу все стане зро-
зумілим. Однак це теж
можна пояснити. Адже такі
«посиденьки» за довгим
столом повністю відпові-

дають розподілу номенк-
латурних посад, які зде-
більшого обіймають чоло-
віки. Хоча це не зовсім
справедливо. Бо жінки
сьогодні, треба чесно
визнати, на рівні з чолові-

ками утримують свої роди-
ни. Та й власні виробничі
обов’язки виконують не
згірше за чоловіків. Тоді як
за рівнем своєї зарплатні
вони чомусь завжди «силь-
ній статі» програють. Але

ж, окрім усього, жінкам ще
й удома належить вистоя-
ти «другу» зміну біля кухон-
ної плити або пральної
машини. Погодьтеся, ви-
пробування   не   з   легких.
(Закінчення на 3-й стор.)
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БЕЗПЕКА ТА ЗДОРОВ’Я НА РОБОЧИХ МІСЦЯХ — НА ПОРЯДОК ДЕННИЙ ІІІ ПЛЕНУМУ ЦК ПРОФСПІЛКИ

— Григорий Петрович,
должность у вас довольно
ответственная. Поэтому,
наверное, назначение на
нее тоже произошло дале-
ко не случайно. Что ему
предшествовало?

— Безусловно, не слу-
чайно. Ведь я на станции
проработал уже 29 лет.
Пришел сюда сразу после
службы в армии еще в 1980
году. Правда, перед призы-
вом сначала окончил техни-
кум автоматики и телемеха-
ники в Днепропетровске, а
потом Одесский государст-
венный политехнический
университет, получив спе-
циальность инженера по
энергетическим процессам.
Начинал дежурным электро-
слесарем в цехе тепловой
автоматики и измерений —
ЦТАИ. После работал де-
журным инженером систе-

мы управления защиты
реактора. А с 1987 года был
назначен начальником сме-
ны цеха, где начинал свою
трудовую деятельность. 22
года я проработал в смене
оперативного персонала,
т.е. эксплуатационником. И
только в 2002 году перешел
в отдел охраны труда. Так
что новые обязанности для
меня были совсем не в дико-
винку. Ведь проблемы охра-
ны труда конкретных людей
для меня были вполне
реальным занятием. Я орга-
низовывал работу по наря-
дам и распоряжениям, вел
тщательный контроль за
своими работниками и тем
персоналом, который допу-
скал к работе.

— То есть вы все равно
попали в привычную
сферу производственных
взаимоотношений.

— Отчасти да. Хотя она
меня на тот момент не сов-
сем устраивала. Да и сегод-
ня еще многое надо усо-
вершенствовать в области
организации охраны труда.

— Какие обязатель-
ства, кстати, возлагают-
ся на ваш отдел?

— Основная его задача
состоит в проведении целой
системы организационно-
технических мероприятий по
недопущению несчастных
случаев на производстве.
Сюда входит также контроль
организации безопасного
производства работ, ремон-
та, эксплуатации оборудова-
ния и его состояния в полном
соответствии с действующи-
ми правилами и нормами по
охране труда. Буквально все
перечислять вряд ли есть
смысл. Хотя стоит добавить,
что мы при этом также уча-
ствуем в аттестации рабочих
мест, поскольку в наш отдел
входит еще и промышленно-
санитарная лаборатория. Мы
требуем, чтобы для сотруд-
ников атомной были созданы
такие условия и охрана тру-
да, в том числе и санитарно-
гигиенические, при которых
они смогут работать с макси-
мальной отдачей.

— А в чьем непосред-
ственном подчинении вы
находитесь?

— В подчинении главно-
го инспектора ОП ЮУАЭС
Леонида Федоровича Лаше-
вича, под началом которого
работают еще более десяти
подразделений ведомствен-
ного надзора. Честно при-

знаюсь, что его советы и тре-
бовательность делают нашу
работу более осмысленной и
целенаправленной. Это все
сказывается непосредствен-
но на ее результатах.

— Несколько ранее вы
сказали, что одна из глав-
ных задач для вашего
отдела состоит в том,
чтобы исключить несчаст-
ные случаи на производ-
стве. Но если строго сле-
довать логике, то они —
следствие определенных
нарушений и в первую оче-
редь по технике безопас-
ности.

— Вот мы и отслеживаем
такие нарушения. И делаем
это системно и планово. Во-
первых, специалистами от-
дела охраны труда ежедне-
вно проводятся проверки
организации безопасного
производства работ по наря-
дам и распоряжениям пер-
соналом станции, а также
подрядных организаций.
(Окончание на 2-й стр.)

«МЕЛОЧЕЙ» В ОХРАНЕ ТРУДА НЕ БЫВАЕТ«МЕЛОЧЕЙ» В ОХРАНЕ ТРУДА НЕ БЫВАЕТ
Высокий уровень охраны труда и обязательное

соблюдение техники безопасности гарантируют беза-
варийную работу любого промышленного предприя-
тия. Тем более эта аксиома остается непреложной
для атомных электростанций. Обеспечением выше
названых составляющих безаварийной работы на ОП
ЮУАЭС занимается отдел охраны труда, который уже
четвертый год возглавляет Григорий ИРТИЩЕВ.
Людей, кстати, совсем немного в отделе. Но со свои-
ми производственными обязанностями они спра-
вляются вполне успешно. К тому же, еще и с выдум-
кой. Например, одной из особенностей их работы
является ежемесячное проведение «Дня охраны труда
и 3-й ступени оперативного контроля» с участием
представителей профсоюза — общественных инспек-
торов и членов комиссии по охране труда, а также
технического инспектора труда. В один из них, кото-
рый пришелся на конец марта нынешнего года, и
состоялся наш разговор с начальником отдела охраны
труда о данной и других особенностях этой работы.

Заседание штаба проведения «Дня охраны труда и 3-й ступени опе-

ративного контроля»
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ПРОБЛЕМИ РІВНОПРАВ’Я ЧОЛОВІКІВ І ЖІНОК — СЕМІНАР ДЛЯ СПІЛЧАН

Впровадження Закону України «Про забезпечен-
ня рівних прав та можливостей жінок і чоловіків»,
метою якого є досягнення паритетного становища
жінок і чоловіків у всіх сферах життєдіяльності сус-
пільства шляхом правового забезпечення їм рівних
прав та можливостей, ліквідації дискримінації за
ознакою статі й застосування спеціальних тимчасо-
вих заходів, спрямованих на усунення дисбалансу
між їхніми можливостями реалізовувати рівні
права, що надані Конституцією і законами України,
стає дедалі реальнішим і предметнішим. Ще одним
підтвердженням цьому може служити семінар
«Розвиток ґендерної демократії», який протягом
трьох днів квітня цього року було проведено на базі
Інституту післядипломної освіти Київського націо-
нального університету ім. Тараса Шевченка. Його
організатори: Професійна спілка працівників атом-
ної енергетики та промисловості України
(Атомпрофспілка), а також Регіональне представ-
ництво Фонду Фрідріха Еберта (Німеччина) в
Україні, Білорусі та Молдові.

В конференц-зале профилактория Запорожской
АЭС состоялись сразу две конференции: конферен-
ция трудового коллектива Запорожской АЭС и отчет-
ная конференция профсоюзной организации станции.

На конференции трудового коллектива и отчетной кон-
ференции профсоюзной организации Запорожской АЭС
обсуждались вопросы: о выполнении коллективного догово-
ра ГП НАЭК «Энергоатом» за 2007 год; об использовании
сметы расходов на социальное развитие за 2007 год и о
смете расходов на социальное развитие в 2008 году; отчет о
работе профсоюзного комитета ОП ЗАЭС за 2007 год и др.

Перед участниками конференции выступил и.о.
генерального директора ОП ЗАЭС Александр Шавлаков.
Он, в частности, отметил, что с точки зрения произ-
водственных показателей 2007 год для Запорожской
АЭС стал самым успешным за все годы работы станции,
достигнуты самая высокая выработка электроэнергии
— 43 млрд. 619 млн. кВт/час, рекордный КИУМ — 83%.
Досрочно выполнены запланированные ремонты на
всех энергоблоках, что позволило суммарно включить
их в сеть на 22,5 дня раньше намеченных сроков.
Выполнены все обязательства по ремонту, реконструк-
ции и модернизации энергоблоков, регламентным и
сверхрегламентным работам. На 2008 год запланирова-
на выработка электроэнергии — 41 млрд. 410 млн.
кВт/час. Третий год подряд на ЗАЭС обеспечивается
рост заработной платы персонала более чем на 20%. В
прошлом году была утверждена смета затрат на соци-
альное развитие в размере 92 млн. 961 тыс. гривен, в
том числе 4 млн. 757 тыс. гривен — за счет получения
доходов от хозяйственной деятельности на объектах
социальной инфраструктуры. Социальные программы
профинансированы в полном объеме. Персоналу стан-
ции были выданы беспроцентные займы. В 2007 году в
санаторно-курортных учреждениях оздоровились 1420
работников станции, в профилактории ОП ЗАЭС прошли
реабилитацию 932 человека. В детских оздоровитель-
ных центрах отдохнули 2097 детей, в том числе 92%
детей работников ЗАЭС».

Александр Шавлаков поблагодарил коллектив за пло-
дотворную работу, за добросовестное отношение к обес-
печению безопасной эксплуатации атомной станции и
сказал, что у администрации есть полное взаимопонима-
ние и взаимодействие с профсоюзным комитетом, есть
совместная нацеленность на достижение единого резуль-
тата как в производственной, так и в социальной сферах.

(Окончание на 3-й стр.)

ЯК ВИКОНУЮТЬСЯ КОЛЕКТИВНО-ДОГОВІРНІ
ЗОБОВ’ЯЗАННЯ?

Администрация и профком
ОП ЗАЭС: активное взаимодействие
в социальном измерении
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(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Результаты проверок

фиксируются в Журнале
обходов рабочих мест и
оборудования персона-
лом ООТ. При этом обя-
зательно указываются
строки устранения выяв-
ленных замечаний и
фамилии ответственных
исполнителей. Только в
прошлом году было про-
ведено 456 подобных
ежедневных обходов ра-
бочих мест и выявлено
964 нарушения правил и
норм по охране труда.
Правда, годом ранее
было выполнено 1252
обхода, тогда как обнару-
жили всего только 540
нарушений. А это говорит
о том, что работники
отдела стали более вни-
мательными и принципи-
альными в оценке обна-
руженных нарушений. К
тому же за оба года был
сделан структурный ана-
лиз выявленных наруше-
ний правил охраны труда.
Например, в прошлом
году он дал следующий
результат: 38% наруше-
ний выявлены по техни-
ческому состоянию обо-
рудования, 34% — по
организации работ за
нарядами и распоряже-
ниями, 18% — по при-
менению неисправного
инструмента, 5% — по
ведению документации и
5% — по применению
спецодежды, спецобуви
и других средств изоля-
ционной защиты. По
результатам этих прове-
рок специалистами отде-
ла в 73 случаях прекра-
щались работы, объявлен
выговор трем работни-
кам, депремированы 13
работников, снижен раз-
мер выплат за высокие
достижения в труде одно-
му работнику станции,
изъято 22 талона №1
системы индивидуальной
ответственности (СИО), а
в пяти случаях назначена
внеочередная проверка
знаний и выдано в под-
разделения 23 пред-
писания. Вышеуказанные
факты свидетельствуют
только об усилении тре-
бовательности моих под-
чиненных к персоналу
подразделений по всем
видам нарушений по
охране труда и в случаях
снижения исполнитель-
ской дисциплины.

Во-вторых, с целью
безопасного производства
работ, а также улучшения
санитарного состояния на
рабочих местах согласно
утвержденному графику в
55 подразделениях ОП
ЮУАЭС в 2007 году нашим
отделом проведены ком-
плексные проверки состоя-
ния охраны труда с выдачей
актов-предписаний. В них
были отмечены 897 нару-
шений требований норма-
тивно-правовых актов по
охране труда и предложены
соответствующие меро-
приятия по их устранению.

В целях профилактики
производственного травма-
тизма, улучшения состоя-
ния охраны труда, а также
недопущения нарушений,
выявленных во время про-
ведения миссии OSART,
издан приказ генерального
директора Южно-Украинс-
кой атомной электростан-
ции Виссариона Владими-
ровича Кима от 2 апреля
2007 года «Об усилении
работы по вопросам охраны
труда». В нем разработаны
мероприятия по улучшению
ее состояния.

О ежемесячном прове-
дении «Дня охраны труда и
3-й ступени оперативного
контроля» и говорить не
стоит. Это как бы стало
общим правилом.

— Не много ли
подобных мероприя-
тий, а тем более приня-
тых мер вследствие
проведенных прове-
рок?

— Статус промышлен-
ного ядерного предприя-
тия в первую очередь к
этому обязывает. К тому
же общий результат этих
усилий говорит сам за
себя. В прошлом году
был зафиксирован всего
один несчастный случай.
Да и он не был непосред-
ственно связан с экс-
плуатацией основного
оборудования.

— Если не секрет,
что это был за случай?

— 30 августа 2007 года
произошла дорожная ава-
рия за пределами АЭС.
Наш микроавтобус пере-
возил работников цеха
ТАИ и не по своей вине
столкнулся с частным
микроавтобусом марки
«Мерседес». Сотрудники
станции даже получили
травмы. Правда, все
обошлось без послед-
ствий. На сегодня след-
ствие уже закончено и
дело передано в суд. И все
же случай неприятный и
нежелательный. Поэтому
мы и заострили на нем
определенное внимание.
Кстати, мы очень тщатель-
но ведем учет и анализ
также травм непроизвод-
ственного характера.

— Это о чем-то гово-
рит?

— О концентрации
внимания и внутренней
собранности сотрудни-
ков атомной электро-
станции, что не в пос-
леднюю очередь свиде-
тельствует об их готов-
ности к выполнению
производственных зада-
ний. В нашем деле, как
сами понимаете, мело-
чей не бывает. Поэтому
надо на все реагировать,
в том числе и на непро-
изводственные травмы.
Акцентирую ваше внима-
ние, что все наши усилия
направлены на то, чтобы
избежать подобных экс-
цесов непосредственно
на производстве. И ста-
тистика подтверждает,
что мы работаем в пра-
вильном направлении.
Это демонстрируют, в
частности, результаты
нашей работы начиная с
1996 года и заканчивая
2007-м. Для сравнения
возьмем отрезки по пя-
тилеткам, как это прак-
тиковали еще в совет-
ское время. В период с
2002 по 2007 годы на
станции произошло все-
го 10 несчастных случа-
ев, связанных с произ-
водством. Тогда как за
аналогичный период с
1996 по 2001 год про-
изошло 24 несчастных
случая. Этот анализ ука-
зывает на снижение
уровня производствен-
ного травматизма более
чем в два раза. Напри-
мер, в 2004 году вообще
без них обошлись. Это
единственный случай в
истории ГП НАЭК «Энер-
гоатом», когда на атом-
ной ничего подобного не
случилось. К сожалению,
этот уровень очень труд-
но выдержать. Но мы все
равно будем этого доби-
ваться.

— Для этого имеются
определенные предпо-
сылки?

— Безусловно. Ведь
главное заключается в
том, чтобы четко опреде-
лить задачу и найти точ-
ные пути ее решения. Как
обычно рассуждает наш
труженик? Все, что долж-
но произойти плохое, слу-
чится не с ним и не на его
рабочем месте. Это про-

изойдет где-то и с кем-то.
Еще существует один
просчет, с которым мы
постоянно боремся. По-
чему-то, если не все, то
очень многие считают,
что существуют просто
некоторые «мелочи», ко-
торые не играют суще-
ственной роли ни в жизни,
ни тем более на произ-
водстве. Так вот для того,
чтобы исключить несчаст-
ные случаи, наша основ-
ная задача — донести до
персонала ту непрелож-
ную мысль, что «мелочей»
в охране труда не бывает.
Потому что любая такая
«мелочь» может привести
к тяжелым последствиям,
в том числе к человече-
ской смерти, а тем более
к аварии, масштабы кото-
рой могут быть непред-
сказуемы. Поэтому на
всех совещаниях я всег-
да акцентирую внимание
технического персонала
именно на том, чтобы они
никогда не пренебрегали
«мелочами».

— Григорий Петро-
вич, но для улучшения
охраны труда надо делать
что-то конкретное.

— Чтобы она улучши-
лась, необходимо в самой
системе что-то менять к
лучшему. Это непрелож-
ная истина. Ведь и рань-
ше, например, проводи-
лись «Дни охраны тру-
да».Только главная беда
состояла в том, что на низ-
шем уровне они как
будто никого не касались.
Большей частью они про-
водились для «галочки» о
проделанной работе по
улучшению охраны труда.
Хотя никакого улучшения
в действительности не
происходило. А если оно и
случалось, то на низшем
уровне его просто не осо-
знавали. Для того, чтобы
не было подобного разры-
ва между словом и делом,
мы свою работу конкрети-
зируем. Например, в про-
шлом году перед началом
производственных ремон-
тов издали приказ «О про-
ведении профилактиче-
ской работы по охране
труда в период проведе-
ния ремонтной кампании
2007 года». Он включал в
себя целый ряд серьез-
ных мероприятий. Особое
внимание обратите на 12
пункт, в котором четко ука-
зано, что «с данным при-
казом ознакомить весь
персонал ОП ЮУАЭС, при-
нимающий участие в
ремонтных работах, под
личную роспись». Это в
первую очередь очень
важно было для того,
чтобы все прониклись
серйозностью проводи-
мого мероприятия, чтобы
каждый сотрудник атом-
ной осознавал, что если он
совершит нарушение пра-
вил техники безопасности
и предписаний по охране
труда, это для него так
просто не пройдет. И все
должны были при этом
понять, что руководство
АЭС и ее подразделений
охране труда уделяют осо-
бое внимание.

— А если случится
нарушение, то наруши-
тель понесет наказа-
ние.

— Да. Об этом речь
шла выше. К тому же, в
2003 году мы ввели в
практику систему индиви-
дуальной ответственно-
сти за нарушение правил
и норм охраны труда. С
положением о такой
ответственности каждый
работник станции озна-
камливается под роспись.
Он получает еще и соот-
вествующее удостовере-
ние с вклеенными талона-
ми — зеленого, синего и
красного цвета — преду-

преждения. Если первый
раз случится нарушение
правил и норм охраны
труда, сотрудниками от-
дела охраны труда изыма-
ется зеленый талон и
делается предупрежде-
ние. Но если в течение
года случится повторное
нарушение, тогда уже
изымается синий талон и
в обязательном порядке
назначается внеочеред-
ная проверка знаний по
охране труда, а на усмот-
рение администрации
атомной нарушитель мо-
жет схлопотать еще и
выговор. Но страшнее все
же внеочередная провер-
ка знаний по охране
труда. Потому что если он
ее не пройдет, то отстра-
няется от работы и напра-
вляется на пополнение
своих знаний по охране
труда в учебно-трениро-
вочный цех. А если и
после этого он не прохо-
дит испытание экзаме-
ном, то... У нас возле
проходной постоянно оче-
редь стоит, чтобы уст-
роиться к нам на работу.
Так что очень церемо-
ниться никто не будет.
После изъятия красного
талона то же самое проис-
ходит.

— А денежные штра-
фы, снятия премий?

— Они не действенны.
Тем более что после вне-
дрения 25-разрядной та-
рифной сетки оплаты
труда на АЭС эти премии
совсем незначительные.
На опыте своей работы
убеждался неоднократ-
но, что моральный фак-
тор в данном случае
более действенный, чем
материальный. Но когда
мы ввели данную систе-
му, то я сразу принял
решение, что лишение
талона всегда должно
быть ЧП как для нас, так и
самого нарушителя пра-
вил и норм охраны труда.
Хотя в каждом отдельном
случае всегда надо до
конца разбираться, что к
этому привело. Чтобы не
было ошибок с наказани-
ем и не сломать напрас-
но чью-то судьбу, а чело-
век вполне осознавал
само нарушение и те
причины, которые к нему
привели. В прошлом
году, например, мы изъя-
ли всего около трех
десятков зеленых тало-
нов, свидетельствующих
о нарушении правил и
норм охраны труда. Но
это ведь более чем на 7
тысяч работающих. А
самое интересное, что
второй талон со времени
введения этой системы
предупреждений в 2003
году мы еще ни у кого не
изымали. А это значит,
что сотрудники нашей
АЭС очень ответственно
относятся как к своим
производственным обя-
занностям, так и к соблю-
дению правил и норм
охраны труда.

— Какие выводы
будут сделаны после
проведения очередного
«Дня охраны труда и 3-й
ступени оперативного
контроля»?

— Будем устранять
причины нарушений. А для
этого в итоговом приказе
наметили ряд мероприя-
тий для обязательного
выполнения. Ведь данная
работа, кроме усовершен-
ствования, требует еще и
постоянного повторения.
Кому-то необходимо на-
поминание, а для нович-
ков это еще и дополни-
тельный тренинг. Ведь
такие вещи никогда не
бывают лишними.

Алексей МИКИТЕНКО
Фото автора
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Кабінет Міністрів України та всеукраїнські профспілки і
профоб’єднання (далі — Сторони), висловлюючи добру
волю до співпраці та визначаючи соціальний діалог як
основну форму узгодження соціально-економічних інтер-
есів з метою забезпечення гідного життя людини праці,
розвитку демократії, збереження злагоди в суспільстві та
прагнучи до європейської моделі соціально-економічних
відносин, уклали цей Меморандум про партнерство та
співробітництво.

1. Сторони визнають партнерство та співробітництво
як інструмент формування та реалізації ефективної соці-
ально-економічної політики держави, спрямованої на ста-
більне зростання добробуту населення.

2. 3 метою визначення та зближення позицій під час
прийняття рішень Сторони забезпечуватимуть проведен-
ня консультацій, робочих зустрічей, обмін інформацією як
у рамках двостороннього співробітництва, так і на рівні від-
повідних інституцій соціального діалогу з дотриманням
принципів і норм міжнародного права та законодавства
України.

3. Сторони сприятимуть:
створенню з урахуванням міжнародного досвіду необ-

хідної нової та вдосконаленню існуючої нормативно-пра-
вової бази з питань соціально-економічних і трудових від-
носин, соціального захисту громадян;

популяризації в суспільстві ідеології конструктивного
соціального діалогу, важливості розвитку всіх інституцій
громадянського суспільства;

розширенню сфери дії генеральної, галузевих і регіо-
нальних угод та укладенню колективних договорів;

прискоренню укладення Генеральної угоди між
Кабінетом Міністрів України, всеукраїнськими
об'єднаннями організацій роботодавців і підприємців та
всеукраїнськими профспілками і профоб’єднаннями на
2008—2009 роки.

4. З метою практичної реалізації цього Меморандуму
Сторони, використовуючи всі форми соціального діалогу,
забезпечуватимуть:

співпрацю з підготовки проектів законів України, інших
нормативно-правових актів щодо соціально-економічних,
трудових прав та інтересів працюючих і соціального захис-
ту населення;

співпрацю з підготовки проектів державних програм
економічного і соціального розвитку, Основних напрямів
бюджетної політики, проектів державного бюджету на від-
повідний рік та під час підготовки пропозицій щодо вне-
сення змін до державного бюджету і проведення моніто-
рингу його виконання;

консолідацію зусиль і зближення позицій Сторін щодо
остаточної редакції проекту Трудового кодексу України;

визначення державних соціальних стандартів і гаран-
тій відповідно до законодавства з урахуванням динаміки
розвитку економіки та суспільних потреб;

узгодження заходів щодо стримування інфляції та
соціального захисту населення в умовах зростання цін на
споживчому ринку;

запровадження механізмів впливу на підвищення
заробітної плати, розвиток трудового потенціалу, зростан-
ня престижності та привабливості праці в Україні, продук-
тивної зайнятості;

створення умов для реалізації профспілками своїх
повноважень у сфері захисту трудових і соціально-еконо-
мічних прав та інтересів членів профспілок (удосконалення
законодавства, легалізація, встановлення відносин з
роботодавцями та державними органами, майнових прав
профспілок тощо);

співпрацю у проведенні пенсійної реформи, спряму-
вання її на посилення соціальної справедливості, розвиток
та ефективне поєднання солідарної і накопичувальної пен-
сійної системи;

розвиток системи загальнообов’язкового державного
соціального страхування, фінансову стабільність страхо-
вої системи, що гарантуватиме гідний рівень соціального
захисту застрахованих осіб;

розбудову ефективної системи охорони, безпеки та
гігієни праці, дієве поєднання державного нагляду і гро-
мадського контролю профспілок для запобігання вироб-
ничому травматизму, професійній захворюваності, а
також захист прав осіб, що постраждали на виробництві та
членів їх сімей;

підготовку та здійснення спільних заходів з адаптації
національної економіки до умов членства в СОТ, євроін-
теграційних процесів і підвищення конкурентоспромож-
ності національної економіки в умовах глобалізації.

Цей Меморандум укладено у двох оригінальних при-
мірниках, які мають однакову юридичну силу.

Від всеукраїнських Від Кабінету Міністрів
профспілок України
і профоб’єднань

Співголова Національної         Прем’єр-міністр України         
тристоронньої соціально-               
економічної ради
при Президентові України
від всеукраїнських профспілок
та їх об’єднань

О.ЮРКІН Ю. ТИМОШЕНКО

МЕМОРАНДУМ
про партнерство та співробітництво

між Кабінетом Міністрів України та всеукраїнськими
профспілками і профоб’єднаннями

м. Київ 3 квітня 2008 р.

ПРОФСПІЛКИ І ВЛАДА: ВЕКТОРИ СПІВПРАЦІ

ЩИРІ ВІТАННЯ

21 квітня у голови
профкому ВП «Рівненська
АЕС» Олега Мироновича
ГНАТЮКА день народ-
ження.

Найщиріші вітання та
побажання йому від спілчан
у ці передсвяткові весняні
дні. Нехай вік буде довгим,
здоров’я міцним, щастя
безмежним. Невичерпної
енергії та оптимізму вам,
Олеже Мироновичу, здій-
снення всіляких задумів та
сподівань.
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(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Проте й з ним наші жінки
справляються навдиво-
вижу легко. Доводиться
лише дивуватися, де тіль-
ки в «слабкої статі» ті сили
беруться.

У розвинених країнах
уже давно зрозуміли, що ці
жіночі сили далеко не неви-
черпні. А тому на держав-
ному рівні там почали
докладати конкретних зу-
силь для їх збереження та
перерозподілу в ті сфери,
зокрема виховання підрос-
таючого покоління, де їхня
віддача буде максимально
корисна. Робити це стали
шляхом вирівнювання соці-

альних позицій жінок і чоло-
віків буквально в усіх сфе-
рах суспільного життя. Цей
рух найповніше реалізував
себе через продумане про-
ведення ґендерної політи-
ки та впровадження ґен-
дерної демократії.

Підвищення статусу
жінок у суспільстві, особли-
во зі здобуттям незалеж-
ності, на кінець ХХ — поча-
ток ХХІ століття стало
досить актуальним і для
нас. Тож цілком закономір-
но, що поняття ґендерної
політики та ґендерної
демократії заполонили й
Україну. Нині це важливіше,
бо наша держава має інтег-
руватися в Європейський
союз. Але справа ґендер-
ної реалізації виявилася
непростою. Адже основна
проблема полягала не
лише у виявленні відповід-
ної ініціативи, а й у наявнос-
ті необхідних для цього
знань. Тому все довелося
розпочинати з навчання.
Атомпрофспілка у цьому —

одна з перших. Хоча без
організаційних проблем
теж не обійшлося. Браку-
вало не лише коштів, а й
досвідчених навчителів.
Однак профспілковці вирі-
шили не відступати від
наміченої мети.

Нинішній семінар етап-
ний, бо вже третій за рахун-
ком. Він був організований
для голів профкомів, голів
та членів ґендерних комісій,
ґендерної комісії ЦК проф-
спілки. А перший провели
ще два роки тому. Варто
зазначити, що, починаючи з
другого, семінари прово-
дяться за підтримки Регіо-
нального представництва
Фонду ім. Фрідріха Еберта в

Україні, Білорусі та Молдові.
Проте основні організаційні
навантаження залишилися
на Атомпрофспілці. Хоча
проблем не поменшало.
Тому, відкриваючи роботу
нинішнього семінару, Го-
лова Атомпрофспілки Ва-
лерій Матов побажав не
зважати на організаційні
дрібниці, а зосередити ува-
гу на більш важливих про-
блемах, щоб успіхи в реалі-
зації ґендерної політики та
утвердженні ґендерної де-
мократії якнайшвидше ста-

ли загальним надбанням
усіх без винятку членів
Профспілки працівників
атомної енергетики та про-
мисловості України. Зі
свого боку, у привітальному
слові керівник Регіональ-
ного відділення Фонду ім.
Фрідріха Еберта Штефан
Хробот пообіцяв і надалі
надавати належну матері-
альну підтримку цій довго-
строковій навчальній акції.

А потім розпочалося
саме навчання. Його про-
водили модератори-орга-
нізатори набуття практич-
них навиків з числа праців-
ників Атомпрофспілки.
Цього разу основна мета
полягала у засвоєнні учас-
никами занять практики
застосування принципів
ґендерної рівності та
ознайомлення з методи-
кою ґендерного аудита
Міжнародної організації
праці (МОП). Сам семінар
для зручності було поділе-
но на чотири сесії.

Першу сесію за темою
«Демократія і рівність в
організації. Як досягти змін
в організації?» провів заві-
дувач відділу організаційної

роботи Атомпроф-
спілки Павло Прудні-
ков (на знімку). При
вступі в тему учасники
проаналізували дина-
міку змін профспілко-
вого членства, кіль-
кість первинних проф-
спілкових організацій
та членів у них, віковий
ценз та зафіксували
інші особливості проф-
спілки. До речі, кіль-
кість чоловіків та жінок
в Атомпрофспілці пе-
ребуває в пропорції 60
до 40 відсотків. Однак
домінування в політиці

її діяльності суто чоловічого
підходу пояснюється, як
з’ясувалося, не тільки цим.
Тут неабияк позначаються
стереотипи ще радянсько-
го періоду нашого буття,
коли головне полягало в
тому, щоб красиво задек-
ларувати гарні наміри. А вті-
лювати їх у життя було не
так уже й важливо. Хоча
задля справедливості тре-
ба чесно визнати, що сьо-
годні досить часто вже й
самих декларацій бракує, а
реальна ситуація з відстою-

ванням прав жінки та люди-
ни в цілому набагато гірша.
Але це зауваження побічне.
Бо насправді сесія вияви-
лася досить змістовною та
емоційно напруженою. В
ґендерному контексті були
розглянуті основні статусні
групи, їхня мотивація, мо-
тиви членів виборних орга-
нів та керівників профспіл-
ки. Учасники семінару
проаналізували культуру
профспілки як організації та
її діяльність із розширення
свого впливу. При цьому
вони поетапно обговорили
практику роботи та звичаї,
що склалися в профспілці,
можливі варіанти організа-
ційних змін та в набутті
потрібного іміджу. Особ-
ливістю семінару було і те,
що Павло Прудніков вдало
використав при цьому ро-
боту в окремих групах і
рольову гру, що дозволяло
імітувати різні реальні си-
туації.

Навики з практичної
психології ніколи не бу-
дуть зайвим тягарем, а
лише допоможуть успішні-
ше домогтися своєї мети.
Це під час другої сесії за
темою «Ґендерні особли-
вості ділового спілкуван-
ня» досить вміло довела
кандидат психологічних
наук, доцент КНУ ім. Т.
Шевченка Лариса Тер-
лецька. Ця тема дозволи-
ла проаналізувати відмін-
ності в спілкуванні, а та-
кож роль стереотипів. До
всього, учасники провели
низку вправ, за допомо-
гою яких проаналізували
здібності при розподілі
повноважень та лідерські
задатки.

Не менш цікавою вияви-
лася і третя сесія семінару
за темою «Принципи ґен-

дерного аудита Міжнарод-
ної організації праці (МОП).
Складові ґендерного ауди-
та», яку провела головний
спеціаліст з міжнародної
роботи Атомпрофспілки
Леся Семеняка (на знімку
— вгорі, ліворуч). Керівни-
ком сесії яскраво було про-
демонстровано, що мето-
дику ґендерного аудита —
дослідження — МОП з
неабияким успіхом можна
використовувати в будь-
якій організації для того,
щоб не лише визначити
суть цієї організації, а й пе-
реконатися, наскільки вона
сповідує ґендерний підхід у
своїй діяльності. Щоправ-
да, ця методика має одну
особливість: її може успіш-
но використовувати тільки
підготовлений спеціаліст.
Адже вона розроблена на
основі активної участі. Тому
під час сесії було показано
лише її частину. Низку
вправ, у тому числі й анке-
тування, рекомендовано
провести на місцях. Тож уся
робота з її опанування ще
попереду. Але й отримані
навики дозволять доволі
швидко теорію запровади-
ти в життя.

Четверту сесію за
темою «Лідерство. Фор-
мування команди» про-
вів заступник голови Ра-
ди голів Чорнобильської
об’єднаної організації
профспілки Геннадій Ми-
хайлюк. Безумовно, не
кожен здатен стати
справжнім лідером. Для
цього потрібно мати ще й
від природи певні задат-
ки. Але для того, щоб,
наприклад, ґендерні комі-
сії були не просто групою
людей, а стали згуртова-
ною командою, теж пот-
рібний досвід. Отож

модератор надзвичайно
докладно представив фа-
зи розвитку команди, її
відмінність від звичайної
групи людей, мету ство-
рення, типові характерис-
тики членів виборних
профспілкових органів та
головні якості можливого
лідера. Геннадій Михай-
люк теж вдався при цьому
до рольових ігор та моз-
кового штурму.

Активну участь у прове-
денні всіх сесій взяла також
голова ґендерної комісії ЦК
Атомпрофспілки Світлана
Олександрівна Вальтер,
зауваження та пропозиції
котрої виявилися не лише
слушними, а й дотепними.
Під час семінару свої знан-
ня з розвитку ґендерної
демократії поповнили 27
учасників, серед яких були
навіть два чоловіки. Крім
українських учасників, у
навчанні взяли також
участь чотири представни-
ки Білоруської незалежної
профспілки гірників, хі-
міків, нафтопереробників,
енергетиків, транспортни-
ків, будівельників  та інших
працівників ВО «Білорусь-
калій».

Загалом, усі учасники
оцінили проведення семі-
нару на «добре» та «відмін-
но». Тому вони виявили
непідробну зацікавленість у
тому, щоб і надалі продов-
жити подібну форму нав-
чання. А ще побажали, щоб
навчання на ґендерну тема-
тику було запроваджено
також для голів цехових
профкомів. Тож ґендерна
демократія успішно про-
довжує відвойовувати нові
території та плацдарми.

Олексій ХОРОЛ
Фото автора

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)

На конференции обсуждались и дру-
гие вопросы повестки дня, проведено
голосование по подтверждению полно-
мочий делегатов от Запорожской АЭС
на конференцию трудового коллектива
НАЭК «Энергоатом», которая состоится
в конце апреля 2008 года.

От имени профсоюзного комитета на
конференции выступил заместитель
председателя профкома Иван Здравчев.

Численность профсоюзной органи-
зации ОП ЗАЭС по сравнению с про-
шлым годом увеличилась с 12808 до
13023 членов профсоюза. В их числе и
представители цеховой профорганиза-
ции пенсионеров (1812 человек).

Профсоюзный комитет проводил
планомерную работу по контролю за
выполнением коллективного договора;
по проверке условий труда на рабочих
местах и аттестации рабочих мест; по
обеспечению средствами индивидуаль-
ной защиты; анализу состояния заболе-
ваемости в подразделениях ЗАЭС; кон-
тролю за организацией общественного
питания; проведению культурно-массо-
вых и спортивных мероприятий.

Одной из основных задач профкома
является соблюдение достойного уров-
ня заработной платы персонала стан-
ции. Благодаря совместным усилиям
профкома и администрации ОП ЗАЭС
при планировании фонда оплаты труда

был применен повышающий коэффици-
ент, что позволило увеличить зарплату
всему персоналу.

В 2007 году было приобретено и
реализовано через профсоюзные коми-
теты ОП ЗАЭС и ГП НАЭК «Энергоатом»
7833 путевки. Из них санаторно-курорт-
ных путевок — 2571, путевок на отдых —
3165, путевок в детские оздоровитель-
ные лагеря — 2097. Большой популярно-
стью пользовались поездки выходного
дня. За 2007 год в праздничные дни по
соответствующим путевкам отдохнули
720 человек. В 2008 году профсоюзный
комитет планирует расширить органи-
зацию поездок выходного дня.

Профкомом совместно со специали-
стами спортивно-оздоровительного ком-
плекса ОП ЗАЭС и КДЦ «Молодежный»
проводились мероприятия по вовлече-
нию работников станции и членов их
семей к занятиям физкультурой, спор-
том, проводились различные конкурсы,
вечера отдыха и олимпиады. 

Большое содействие профсоюзный
комитет оказывает воспитанникам под-
шефного детского дома в г. Молочанск,
Каменско-Днепровской школы-интер-
ната, малоимущим, многодетным
семьям Энергодара и Ушкальскому
дому престарелых. Было проведено
множество благотворительных акций
по сбору вещей для подшефных, орга-
низации театрализованных детских
праздников, «сладких столов», приоб-

ретению необходимого бытового обо-
рудования.

На конференции был утвержден акт
проверки финансово-хозяйственной
деятельности профкома за 2007 год и
утверждена смета профсоюзного бюд-
жета первичной профсоюзной органи-
зации ОП ЗАЭС на 2008 год, подтверж-
дены полномочия делегатов отчетной

конференции НАЭК «Энергоатом»,
избранных в цеховых организациях.

Выступая на конференции, директор
департамента социального развития и
работы с общественностью НАЭК
«Энергоатом» Сергей Павловский высо-
ко оценил взаимную работу администра-
ции и профсоюзного комитета ОП ЗАЭС
по выполнению коллективного договора
и решению проблем трудового коллекти-
ва станции. Он подчеркнул, что руково-
дители станции и профком действуют
скоординированно и пожелал дальней-
шего укрепления взаимопонимания.

ЯК ВИКОНУЮТЬСЯ КОЛЕКТИВНО-ДОГОВІРНІ ЗОБОВ’ЯЗАННЯ?

Администрация и профком ОП ЗАЭС: активное
взаимодействие в социальном измерении

Главным вопросом повестки дня конференции трудового коллектива ОП «Южно-
Украинская АЭС» было выполнение коллективного договора ГП НАЭК «Энергоатом» за
2007 год. В итоговом постановлении конференции отмечено, что коллектив со своей
задачей энергоснабжения потребителей при соблюдении условий безопасной экс-
плуатации, в основном, справился. Годовое производство электроэнергии составило
18 млрд. 34,9 млн. кВт/ч (100,1% планового задания). Товарной продукции произве-
дено на 1 млрд. 664,1 млн. грн. (100,1% плана). Коэффициент установленной мощно-
сти АЭС составил 67,87%.

В числе основных достижений коллектива в 2007 году — выполнение в ходе
планово-предупредительного ремонта 1-го энергоблока сложнейших работ по
замене трех парогенераторов, ввод в строй 2-го гидроагрегата Ташлыкской ГАЭС,
выполнение значительных объемов работ по реконструкции и техперевооруже-
нию, сдача в эксплуатацию нового 130-квартирного жилого дома.

Вместе с тем делегаты конференции констатировали, что некоторые пункты
коллективного договора выполнены не в полном объеме. Имели место срывы сро-
ков поставок спецодежды, спецобуви и средств индивидуальной защиты. Отмечен
также недостаточный уровень запланированного на 2008 год финансирования
социальной программы, программы жилищного строительства, мероприятий по
повышению эффективности эксплуатации и безопасности АЭС, ремонта энергоб-
локов, завершения строительства Ташлыкской ГАЭС.

Были избраны делегаты, которые будут представлять трудовой коллектив ОП
ЮУАЭС на колдоговорной конференции НАЭК. Она намечена на 24 апреля. 

Информация по теме
Заботы не только станционного масштаба



17 квітня 2008 року №16 (386)

0   1   2   3   4   5   6   7   8   9   10   11   12   13   14   15   16 

Засновник: Професійна спілка 
працівників атомної енергетики 

та промисловості України
Видавець: Редакція газети 

„Атомник України”

Адреса редакції:
вул. Шота Руставелі, оф. 708, м. Київ, 01019

Газета „Атомник України”
Головний редактор

Микола ПЕТРИЧЕНКО
Телефон/факс: 496-52-98

EUmail: atomnik@union.kiev.ua
atomnik@gmail.com

Газета виходить щотижня
Індекс — 21766

За точність викладених фактів 
відповідальність несе автор

Редакція листується з читачами 
лише на сторінках газети

При передруку посилання на „Атомник
України” обов’язкове

Свідоцтво про реєстрацію 
КВ №4480 від 21.08.2000 року

Газета віддрукована у ВАТ „Видавництво
„Київська правда”: 04136, КиївU136, 

вул. Маршала Гречка, 13.
Замовлення 910     Тираж 5100

Ціна договірна

4
ГОЛОВНИЙ КРИТЕРІЙ — ЗДОРОВ’Я

Чемпионат Украины по футзалу среди юношей 16 лет про-
водился в два тура. В нем принимали участие семь команд. Уже
после первого тура в Алуште наши ребята уверенно заняли пер-
вое место, одержали пять побед и одну игру закончили вничью.

Второй тур проходил в Энергодаре, дома ребята, показав
красивый футбол, выиграв все игры, завоевали первое место.
Только через семь лет борьбы в первенствах Украины они стали
чемпионами! До этого были победителями первенства Украины
среди клубов; дважды — серебряные призеры чемпионата
Украины; пять раз — бронзовые призеры; один раз выиграли
Кубок Украины и трижды играли в финале; бронзовые призеры
чемпионата Украины во второй лиге.

Вот имена победителей: Юрий Савенко, Никита Шпигарь,
Владимир Ведмедев, Сергей Куценко, Денис Лещенко, Илья Бых,
Стас Дуганов, Дмитрий Баранов, Артем Рубель, Влад Лыюров.

Лучшим игроком первенства Украины признан Никита
Шпигарь; лучшим защитником Владимир Ведмедев.

И.ЧЕРНЕНКО,
тренер ФК «Темп-НАЭК»

АТОМНИЙ СПОРТ

Чемпионы Украины — «Темп-НАЭК»!

ЕКОЛОГІЯ ДОВКІЛЛЯ

Про бобрів чув кожен. Але
не всім вдається бобра поба-
чити. Він дуже обережний.

У нашому регіоні сотні
років тому бобри мали велику
популяцію. Цьому сприяли
хороші кліматичні та геогра-
фічні умови. Річки були пов-
новодними, а біля них — вдос-
таль рослинної їжі. Але ідилія
у житті бобрів тривала не
довго. У них з’явився лютий
ворог — людина. Велике її
бажання споживати деліка-
тесне м’ясо та носити вишу-
каний хутряний одяг постави-
ло тварин на межу виживан-
ня. Не випадково ще за часів
Радянського Союзу бобрів
було взято під охорону дер-
жави. За їх захист виступає
і законодавство незалежної
України.

— Хочете на власні очі побачи-
ти володіння бобрів? — запитав
майстер дільниці гідротехнічних
споруд гідротехнічного цеху ХАЕС
Віктор Кравчук (на знімку) і ми
помандрували вздовж дренажно-
го каналу.

— Ця споруда дуже важлива,
— зі знанням справи розпові-
дає мій співрозмовник, — у ній
накопичується вода, яка при-
родним шляхом просочується
через основу дамби ставка-
охолоджувача, а потім за допо-
могою спеціальних насосів
повертається до станційної
водойми. За дренажним кана-
лом здійснюється постійний
ретельний догляд. І тут уже
багато років живуть бобри. Ось
бачите на березі купи хмизу та
деревини? Це наслідки очищен-
ня каналу від діяльності хутря-
них «аборигенів». Ми тільки
розберемо боброву загату, як
через певний час вона з’яв-
ляється в іншому місці. А зму-
шені це робити через жорсткі
вимоги технологічної експлуа-
тації водойми. Зараз я покажу
новий «витвір».

За густою стіною верболозу
побачили боброву дамбу. Не
віриться, що це не справа люд-
ських рук. Віти та стовбурці дерев
тісно сплетені між собою і трима-
ються на палях, які застромлені у

дно. Для більшої ефективності
своєї дамби бобри її основу
змастили глиною та землею.
Рівень води у каналі підняти їм
все ж таки вдалося.

— Це порівняно невелика
запруда, — уточнює Віктор
Володимирович, — вона може
бути висотою до двох метрів, а
довжиною — декілька десятків.

Піднімати рівень води боб-
рів змушують умови їх життя.
Біля водойм із течією вони
мешкають у норах, вхід до них
знаходиться під водою. Тра-
диційно до кожної оселі їх
декілька. Кожне житло є систе-
мою складних лабіринтів, але
обов’язково знаходиться вище
рівня води принаймні на санти-
метрів двадцять. На території,
яка не придатна для споруд-
ження нір, бобри влаштовують
хатки, які роблять із хмизу та
обмащують його глиною. Таке
житло має конусоподібну фор-
му, його висота може сягати
двох метрів. Хатка для бобра
стає надійним прихистком.

Незважаючи на те, що праців-
никам гідротехнічного цеху пос-
тійно доводиться руйнувати
водяні загати, бобри не залиша-
ють свою територію. Вони,
напевно, змирились із такими
обставинами. Пройде деякий
час, і сім’я одвічних природжених
будівничих у нічну пору знову
візьметься за зведення нового
«об’єкта».

— Це дуже добре, що у нашій
місцевості живуть бобри, — роз-

повідає завідувачка відділу
масово-просвітницької роботи
Нетішинського міського краєз-
навчого музею Надія Кухоцька,
— бо їх наявність свідчить про
хорошу екологічну обстановку
довкілля. Ці тваринки у непри-
датному середовищі існувати не
можуть. У нас практично ідеальні
умови. Та й територія біля
водосховища постійно охороня-
ється. Це унеможливлює прояви
браконьєрства.

На території ХАЕС є й інше
місце, яке полюбили бобри —
дренажний канал, що проходить
біля державної пожежної частини
№7. Тут бобри греблі не споруд-
жують, бо течія надто повільна, а
ось тамтешніми деревами ла-
сують щиро. Кожен, хто прямує
центральною дорогою до адмі-
ністративно-побутового корпусу
електростанції, з лівого боку
може побачити безліч пеньків,
загострених мов олівці, поряд
повалені стовбури дерев. Тут
бобри попрацювали своїми гост-
рими зубами. Як правило, вони
займаються  цим під ранок. Їх не
лякає освітлення території і
близьке сусідство діючих енер-
гоблоків.

Настала весна. Бобри вийш-
ли на традиційні промисли. На
каналах з’являються греблі,
обабіч їх — повалені дерева.
Наша доля з цими працелюбами
співіснувати.

Олександр ШУСТЕРУК
Фото автора

БІЛЯ ДІЮЧИХ РЕАКТОРІВ ХАЕС ЖИВУТЬ БОБРИ

Дещо більше року Федерація професійних спілок України в
особі свого фізкультурно-спортивного товариства «Україна»
стала членом Європейської федерації робітничого спорту
(EFCS). Ця організація, заснована в 1962 році у Швейцарії,
сприяє поширенню непрофесійного спорту у Європі через
національні утворення такого спрямовування.

Робітничий спорт, а ще його називають як спорт підприємств,
компаній, фірм тощо, виконує дуже важливу соціальну функцію —
стимулює загальне здоров’я працівників, залучає їх до масових
міжнародних спортивних ігор та змагань влітку і взимку.

Членство ФСТ «Україна», яке об’єднує у форматі ФПУ навчаль-
но-спортивні, в фізкультурно-спортивні товариства і клуби країни,
включаючи й ЦФСК «Атом України», в EFCS значно розширює мож-
ливості профспілок для розвитку спортивного руху серед трудящих,
активізації фізкультурно-масової та оздоровчої роботи в трудових
колективах та для підготовки атлетів до виступів на світовій арені.
Скажімо, чимало вихованців фізкультурних організацій Атомпроф-
спілки є кандидатами до збірної національної команди України на
участь у цьогорічній Олімпіаді в Пекіні — А. Мушик (важка атлетика,
РАЕС), Олег Штурбабін (фехтування, ХАЕС), Ганна Дзеркаль (пла-
вання, ЮУАЕС), Раїса Топоркова (пауерліфтинг, ЗАЕС), Олександр
Сітковський (легка атлетика, СхідГЗК) та інші.

З метою подальшого зміцнення співпраці ФПУ та
Єврофедерації робітничого спорту днями нашу країну відвідав
з робочим візитом Генеральний секретар EFCS п. Муса Ламі. У
ході візиту він зустрівся із керівниками ФПУ та лідерами галу-
зевих профспілок і фізкультурно-спортивних організацій.

На знімках: міжнародна зустріч на робітничо-спортивну
тему; заступник Голови Атомпрофспілки, голова централь-
ного фізкультурно-спортивного клубу «Атом України»
Василь СТРУК вручає п. Мусі ЛАМІ спортивні атрибути із
символікою профспілки.

Зробити спорт доступним


